
     با اروپا توافق کنیم، چین به سمت ایران می آید   

صفحه 11

سخــن روز

صفحه2همین   صفحه

 این روزها برخی از سیاستمداران از لزوم تغییر در 
سیاست ورزی سخن به میان می آورند. حال باید دید 
تغییراتی که مدنظر است چیست؟ به نظر می رسد باید 
بررسی کرد که اولویت های ایران درحال حاضر چیست؟ 
احتمالا در نظر دارند اقداماتی در سطح و روبنایی انجام 

دهند تا شاید شرایط جامعه به...

مصطفیهاشمیطبا
فعالسیاسی

یادداشت

بخش تندرو اصولگرایــان از زمانی که تحولات اخیر 
در جامعه آغاز شد تلاش کرده اند که اینگونه شرایط را 
جا بیندازند که ما در کشور مشکل سیاسی و اجتماعی 
نداریم و نارضایتی های واقعی کــه بعضا در جامعه بروز 
می کند به جهت بیکاری، مسائل اقتصادی، گرانی، تورم 

و.. است. به عبارت دیگر ...

لزوم نگاه همه جانبه نگر به مشکلات جامعه  دغدغه ای به نام ایران 

صادقزیباکلام
استاددانشگاه
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صفحه 3

در پی آغاز موج جدید کرونا در ایران، وزارت بهداشت دستوراتی را صادر کرده است

آماده باش کرونایی در کشور
    درگیری های گوارشی، خستگی و سردرد علائم کرونای جدید  هستند    

      معاون وزارت بهداشت: ما از همه بیمارستان  ها و کادر درمان خواسته ایم که آماده باشند    
     چرا که طی  ۴ تا ۶ هفته آینده  شیوع به اوج خود می رسد    

»آرمان ملی« رویکردها به تغییر در مسیر حکمرانی  نو را بررسی می  کند:

تاثیر نقش مردم و قانون اساسی در تغییرات
محمدباقر قالیباف:  

     در حال ایجاد اجماع در تصمیم  گیری  های لازم هستیم    
     جواد امام:  تغییر با لفظ انجام نمی  شود؛ مردم باید در عمل شاهد تغییر باشند    

افزایش  سرعت اینترنت همراه و ثابت 

آرمان ملی: روز گذشته معاون بهداشت وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی، گفت: پیک جدید کرونا در کشور آغاز 
شده است. او از سه سویه جدید کرونا به نام های BQ۱ و XBB و BA۲ که در بیماران اخیر مشاهده شده است، نام برده 

است. حسین فرشیدی فرشیدی در عین حال تاکید بر آغاز پیک جدید کرونا در کشور از ۱۱ دی ...
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صفحه 3

»آرمان ملی« افزایش حقوق ها در بودجه 1۴02 را با توجه به تحقق درآمدهای دولت بررسی می کند؛ 

چگونگی افزایش حقوق  سال آینده 
    افزایش حقوق کارمندان بر اساس لایحه بودجه مجلس صورت می گیرد و امسال هم دولت سقف افزایش حقوق 20 درصدی 

را در نظر گرفته است که ممکن است در مجلس افزایش یابد
    اعضای کارگری شورای کار اصرار دارند که حداقل حقوق کارگران در سال 1۴02 رقم 10 میلیون تومان تعیین شود

صفحه 4

برنامه گریزی دولت ها 

وزیر آموزش و پرورش: 
تربیت ساحت سیاسی دانش آموزان باید احیا شود

یکی از پیش شرط های رشد و توسعه اقتصادی، داشتن یک برنامه 
منسجم است؛ برنامه ای که در آن مردم، دولت و به ویژه فعالان 
اقتصادی، تکلیف، مسئولیت و حقوق خودشان را می شناسند و به 
گونه ای پیش بینی پذیر برنامه اقتصادی خودشان را پیش می برند. این 
ضعف متأسفانه هنوز در ایران برطرف نشده و به عنوان یک خلأ جدی 
مطرح است به همین دلیل می بینیم که یکباره در جامعه ما برخلاف 
قوانین برنامه و بودجه شاهد نوسانات شدیدی هستیم. تورم و گرانی 
که مردم را دچار مشکل می کند و از طرفی فعالان اقتصادی که دچار 
نوسانات جدی هستند و برخلاف بسیاری از رقبای ما در سند چشم انداز 
بیست ساله، ایران از احکام و ارقام قانون برنامه اش دور است. اگر همین 
الان به شرایطی که در رابطه مجلس و دولت شکل گرفته نگاهی کنیم، 
این بی برنامگی را می بینیم. طبق قانون، دولت موظف بوده که حداکثر 
تا پانزدهم آذرماه لایحه بودجه را به مجلس تحویل دهد. اکنون بیش 
از حدود یکماه است که دولت در این زمینه تعلل کرده و از این مهم تر 
اینکه دولت پیش از این باید لایحه قانون برنامه پنجساله را به مجلس 
می داد که برای پنج سال، برنامه توسعه کشور، ارقام و احکام مربوطه 
را باید مشخص می کرد و به ویژه این آخرین برنامه ای است که در قالب 
سند چشم انداز بیست ساله باید شکل می گرفت؛ سندی که طبق آن 
تاکید شده است ایران باید قدرت اول اقتصادی، صنعتی، دفاعی و علمی 
در منطقه شود ولی متأسفانه الان ایران دچار مشکلاتی در حوزه های 
کلان و بخشی در این رابطه است. وقتی این موضوع ناراحت کننده تر 
می شود که می بینیم که در دولت های گذشته برخی حتی اعتقادی 
به قانون برنامه نداشتند و به ویژه معتقدند کشور اصلا نیازمند قانون 
برنامه نیست که یکی از دلایل آنها هم به کم کاری های صورت گرفته 
برمی گردد. البته آنها معتقدند چون میانگین عمل به برنامه ها در کشور 
بین ۲5 تا 30 درصد بوده، دلیلی ندارد که کشور دوباره برنامه پنجساله 
دهد و همین بودجه های سنواتی یا سالیانه داده شود، امورات کشور 
پیش می رود. نتیجه این کار بی سامانی است که در عرصه توسعه کشور 
شکل می گیرد و هم مردم زیر بار مشکلات خاص جامعه اعم از گرانی و 
تورم هستند، طبقه متوسط و مولد در جامعه ناراضی و از طرفی دولت ها 

هم به وظیفه خودش در رساندن کشور به جایگاه اول در منطقه عمل 
نکرده اند. معتقدم دلیل اصلی قانون گریزی در کشورما این است که 
برخی مدیران به ویژه مدیران اقتصادی در یک روند کارشناسی شده 
به مدیریت نرسیدند. به طوری که همواره میانگین توان و حتی سواد 
واقعی و عملی و نه سواد مدرکی برخی مدیران از سطح نخبگی پایین 
است. طبق قوانین و مقررات مدیریت اگر کشور ما از مدیران لایق تر 
برخوردار بود، ایران الان باید جزو چهار کشور توسعه یافته در دنیا 
می بود؛ چون از لحاظ منابع مادی و معنوی و قابل بسیج در توسعه، 
ایران جزو چهار کشور اول در دنیاست. یعنی با یک مدیریت مطلوب 
ایران می توانست حداقل در سطح چهار کشور اول دنیا قرار بگیرد 
ولی ما می بینیم الان در دنیای امروز کمتر کشوری به اندازه ایران در 
عرصه اقتصاد دچار فرصت سوزی است و علاوه بر فرصت سوزی نوعی 
ضعف های مدیریتی وجود دارد که عملا منجر به گره های کور در جامعه 
شده است. البته به هر حال بخش هایی از این موضوع سود می برند. 
افزایش قیمت طلا و دلار بیش از هر چیز به عنوان سرشکن کردن 
فشار اقتصادی بر دوش مردم است. علاوه بر تورم در طول سالیان اخیر 
مالیات های کمرشکن هم به این روند اضافه شده است. اینها مسائلی 
است که در جامعه ما وجود دارد و وقتی که این واقعیات را می بینیم، 
علت این بی انضباطی مالی و اقتصادی این است که دولت ها در ایران 
به قوانین برنامه و توسعه پایبند نیستند هیچ دولتی نتوانسته به بالای 
30 درصد عملکرد قانون برنامه برسد. به عنوان کسی که سال ها سابقه 
عضویت در کمیسیون تلفیق هم برنامه و هم بودجه مجلس را داشته ام، 
معتقدم هرچند که خطای اجرایی به دولت برمی گردد اما بخشی از این 
خطای نظارتی یا قصور نظارتی به مجلس برمی گردد. مجلس کنونی 
چه اقدامی را در وادارکردن دولت به عمل به قانون برنامه ششم صورت 
داده است؟ متأسفانه یکی از نتایج یکدست شدن قدرت این است که 
مجلس به وظیفه خودش در پایبند کردن دولت به قوانین برنامه عمل 
نکرده فلذا می بینیم عملا در مجلس کنونی جز یکسری موضع گیری ها 
و سخنرانی ها که آن هم به مراتب کمتر از مجالس گذشته است، اقدام 
نظارتی موثری صورت نگرفته و عملا دولت نه به وظایف خودش در 
تثبیت نرخ ارز و حفظ توان پول ملی عمل کرده و نه به وظیفه خودش 
در مبارزه با گرانی و نه به ویژه اینکه احکام و ارقام قانون برنامه را تامین 
کرده است. در نهایت باید گفت برنامه گریزی و برنامه سوزی عامل 

مشکلات اقتصادی امروز جامعه است. 

آرمان ملی: وزیر آموزش و پرورش 
درباره ضرورت تربیت سیاسی و اجتماعی 
دانش آموزان که در وقایع اخیر بیشتر مورد 
تاکید قرار گرفته است، گفت: در ساحت های 
شش گانه ساحتی به عنوان تربیت سیاسی 
و اجتماعی وجود دارد. یوسف نوری افزود: 
در امور تربیتی قدیم، بخش کارشناسی در 
اداره کل فرهنگی و هنری بخش تربیت 
سیاسی را داشتیم که این بخش باید مجدداً 
توسط معاونت پرورشی احیا شود. وی بیان 
کرد: در سند چشم انداز ترسیم شده است 
که دانش آموزان مدرسه در افق چشم انداز 
باید نقاد و نوآور باشند؛ به این معنی که 
دانش آموزان ما هم باید بیایند انتقادات را 

بگویند و همکاران ما پاسخ دهند. نوری 
درباره اینکه در ابتدای انقلاب شاهد بودیم 
دانش آموزان آثار افرادی همچون علی 
شریعتی، شهید مطهری و یا دیگر کتاب های 
سیاسی را مطالعه می کردند و دارای بینش 
سیاسی بودند اما امروز این گونه مطالعات 
دیگر آنچنان در بین دانش آموزان رواج ندارد، 
دلیل اینکه دانش آموزان دیگر سمت مطالعه 
چنین کتاب هایی نمی روند و یا کمتر می روند، 
چیست، بیان کرد: اصلا سرانه مطالعه ما به 
دلایل مختلف پایین است. وزیر آموزش و 
پرورش خاطرنشان کرد: از سوی دیگر نظام 
آموزشی ما نظام کنکور محور شد و بچه ها 
کتاب های خودشان را می خواندند و شاید به 

سراغ کتاب های ۴ گزینه ای و کنکور رفتند. 
وی با بیان این که ما باید کار کتاب خوانی 
را از پایه شروع کنیم، اظهار داشت: همکاران 
من طرحی را به عنوان کتابخانه های کلاسی 
دادند که از دوره ابتدایی با کمک بسیج 
مستضعفین امسال آغاز شد که به نظر من 
این شروعی برای مطالعه از پایه است. نوری 
تصریح کرد: طرح کتابخانه های کلاسی از 
این جهت خوب است زیرا بچه ها که با فضای 
مجازی خو گرفته اند و تقریبا تیترخوانی را 
انجام می دهند در این شرایط می توانیم آنها 
را به بحث های مبنایی و مطالعه کتاب های 
پایه ای بازگردانیم که انشاءا... مطالعه داشته 

باشند. 

سران سه قوه در اینستاگرام چکار می کنند؟
آرمان ملی: دریافت تیک آبی رئیس جمهور از سوی اینستاگرام یکی از خبرهای داغ این 
روزهاست. برخی نمایندگان مجلس و مسئولان نظام در شبکه های اجتماعی حضور فعال 
دارند؛ از توییتر همیشه فیلتر بگیر تا اینستاگرام که هم سابقه فیلتر شدن دارد و هم خیلی 
وقت ها به صورت آزاد از آن استفاده کرده اند. البته به نظر می رسد حتی برخی مسئولین هم 
برای ورود به شبکه های اجتماعی با مشکل فیلترینگ روبه رو هستند. یکی از نمایندگان در 
خصوص وضعیت دسترسی به شبکه های اجتماعی می گوید: »نمایندگان در حال حاضر 
مانند خبرنگاران امکان ورود بدون فیلتر به شبکه های اجتماعی را دارند اما این امکان 
محدود به شبکه های اجتماعی است و البته همه نمایندگان از این امکان استفاده نکردند.« 
اما به نظر می رسد وضعیت برای سران قوا اندکی متفاوت است و آنها در این ایام رویه دیگری 
در پیش گرفتند. هرچند که تقریبا همه این قانون نانوشته را می دانیم که در این سطح از 
مسئولیت دیگر خبری از فعالیت مستقیم در شبکه های اجتماعی نیست و این ادمین ها 
هستند که مسئولیت نگهداری و تولید محتوای مسئولین را بر عهده دارند. اما نحوه فعالیت 

سران سه قوه در ۱00 روز اخیر در فضای اینستاگرام چگونه بوده است؟
   سید ابراهیم رئیسی و تیک آبی 

تیک آبی به معنای اصالت داشتن یک صفحه در اینستاگرام است و دریافت آن روال 
خاص خودش را دارد. ممکن است برای یک فرد مشهور چندین صفحه در اینستاگرام 
ساخته شده باشد که شما در این میان نتوانید، صفحه واقعی را پیدا کنید؛ تیک آبی کمک 
می کند که شما به یک صفحه و واقعی بودن آن اعتماد کنید. دولتی ها هم همین مساله را 
اصلی ترین انگیزه برای گرفتن تیک آبی می دانند چون معتقد هستند این تیک آبی می تواند 
جلوی انتشار پست در صفحات جعلی را بگیرد و مخاطبین فریب دیگر صفحات فرعی را 
نمی خورند. حالا خبر پر حاشیه این روزها این است که صفحه سید ابراهیم رئیسی با بیش 
از ۲.8 میلیون نفر دنبال کننده بالاخره این تیک آبی رنگ را دریافت کرده است. صبح دیروز 
صفحه منتسب به پایگاه اطلاع رسانی دولت در پاسخ به انتقاداتی که در خصوص تیک آبی 
رئیس جمهور مطرح شده بود؛ گفت: »با توجه به صفحات متعدد منسوب به رئیس جمهور 
در شبکه های اجتماعی خارجی و انتساب مطالب مخدوش، اقداماتی به منظور تشخیص 
اصالت برای کاربران از ماه ها قبل انجام شد که اخیراً یکی از شبکه ها به آن ترتیب اثر داد.« 
تصویری هم که این صفحه از ایمیل به اینستاگرام منتشر کرده نشان می دهد ادمین این 
صفحه تیرماه درخواست تیک آبی را داده که این درخواست حالا در روزهایی اجابت شده که 
رئیسی تقریبا بعد از اختلال در اینستاگرام دیگر فعالیتی در این صفحه نداشته و فعلا آن را 
به حالت نیمه تعطیل درآورده تا ببینیم در روزهای آتی آیا مشکل اینستاگرام حل می شود 

یا این صفحات بلااستفاده باقی خواهند ماند. 
   محسنی اژه ای و صفحه 200 هزارتایی

غلامحسین محسنی اژه ای هم اکنون رئیس قوه قضائیه و عضو تشخیص مصلحت نظام 
است. صفحه اینستاگرام اژه ای که در حال حاضر ۲۴3 هزار دنبال کننده دارد، تا امروز فراز و 
فرودهای زیادی داشته است. اژه ای مردادماه سال ۱۴00 در فضای اینستاگرام اعلام حضور 
کرد اما حساب کاربری رئیس قوه قضائیه در اینستاگرام تقریبا یک روز پس از راه اندازی از 
دسترس خارج شد. او در اولین پست خود کلیپی درباره عدالت منتشر کرد و از مردم خواسته 
بود با او در ارتباط باشند. اما عملکرد صفحه اینستاگرام اژه ای در ۱00 روز اخیر چگونه بوده 
است؟ در پاسخ به این پرسش باید گفت که آخرین پست اینستاگرامی صفحه منسوب به 
غلامحسین محسنی اژه ای مربوط به ۱۹ سپتامبر ۲0۲۲ مصادف با ۲8 شهریور ۱۴0۱ 
بوده است و می توان گفت که در ایامی که دسترسی مردم به اینستاگرام مختل شده، ادمین 

صفحه رئیس قوه قضائیه نیز فعالیتی در این صفحه نداشته است. 
   قالیباف و یک صفحه تعلیق شده

رئیس مجلس جزو آن دسته از افرادی است که توجه زیادی به شبکه های اجتماعی دارد. 
محمدباقر قالیباف تا همین چند وقت پیش در صفحه ای به آدرس mbghalibaf فعالیت 
گسترده داشت و به پست گذاشتن در اینستاگرام مشغول بود. او معمولا تصاویر دیدارهایش 
را منتشر می کرد و در یکی از آخرین پست های اینستاگرامی اش، بخشی از اظهارات خود 
در افتتاحیه نهمین دوره مجمع تشخیص مصلحت را منتشر کرده و همچنین در پستی 
دیگر، بخشی از نطق پیش از دستور خود در مجلس با تیتر »اعتراض اصلاح خواهانه به تغییر 
تصمیم ها منجر می شود« را منتشر کرده بود. صفحه قالیباف برخلاف دیگر روسای قوا از چندی 
قبل تیک آبی داشت و به اصطلاح مورد تایید اینستاگرام بود ولی با وجود این تایید باز هم از 
گزند اینستاگرام در امان نماند و این صفحه اوایل آبان ماه امسال توسط اینستاگرام تعلیق شد. 

 دغدغه ای به نام ایران 

تغییر در  لزوم  از  از سیاستمداران  برخی  این روزها   
سیاست ورزی سخن به میان می آورند. حال باید دید تغییراتی 
که مدنظر است چیست؟ به نظر می رسد باید بررسی کرد که 
اولویت های ایران درحال حاضر چیست؟ احتمالا در نظر دارند 
اقداماتی در سطح و روبنایی انجام دهند تا شاید شرایط جامعه به 
نوعی به سمت آرامش بیشتر حرکت کند اما اگر چنین تغییراتی 
در نظر دارند، اطلاع داشته باشند که شهروندان به خوبی از حقوق 
خود اطلاع دارند و در شرایط فعلی مسائل و چالش های اصلی 
کشور در جای خود قرار دارند و  با برخی  مدیران فعلی نمی توان 
امیدی به بهبود شرایط داشت. برای نمونه وزارت راه و شهرسازی 
اگر در دست مدیران کارکشته تر و با تجربه تر بود و با بخش های 
مختلف زیر مجموعه این وزارتخانه اعم از هوایی، دریایی، زمینی،  
ساخت مسکن وغیره آشنا بودند، می توانستیم امیدی به بهبود 
شرایط داشته باشیم. از این جهت اگر تغییرات و آنچه اصلاح 
حکمرانی اعلام کرده اند در همین سطح بوده است، به طور یقین 
تغییر مثبتی صورت نگرفته است.  همچنین در بانک مرکزی نیز 
تغییراتی ایجاد شده است و استدلال های رئیس کل بانک مرکزی 
در مورد کنترل بازار ارز نشان می دهد که همان روش های قدیمی 
کنترل بازار در نظر است. از این منظر با تغییرهای شکلی صورت 
گرفته نباید توقع داشته باشیم که تغییرات ماهوی صورت گیرد. 
در چنین شرایطی و با این تغییرات در شکل نمی توان رضایتی 
در جامعه ایجاد کرد و به عبارت بهتر ایجاد رضایت در کل جامعه 
غیرممکن است. مسائل مهمی وجود دارد که تحرکی برای حل 
ریشه ای آن مشاهده نمی شود. در حال حاضر مساله مهم مساله 
ایران است. ایران باید مصون از تعرض بیگانه باشد و وحدت ایران 
باید به صورت کامل حفظ شود. از سوی دیگر مسائل ایران در آب 
و خاک و کشاورزی است و دولت باید این اولویت ها را با صداقت 
با مردم در میان بگذارد. در این صورت مردم حاضر به همکاری 
هستند. این همکاری نیز به رغم این است که رضایتی حاصل 
نشده و مردم همچنان ناراضی هستند زیرا مردم خواستار حفظ 
تمامیت و یکپارچه  ایرانند و در این صورت ایران حفظ خواهد 
شد و ایرانی رشد خواهد یافت. اگر مردم آینده ای روشن را پیش 
روی ایران مشاهده کنند، راضی خواهند ماند و با دولت همکاری 
خواهند کرد اما در حال حاضر مردم از شرایط فعلی ناراضی 
هستند و درک می کنند که امروز مساله ایران بسیار جدی است.  
نارضایتی ها طبیعتا اقتصادی است اما نارضایتی های دیگری هم 
وجود دارد برخی نارضایتی های سیاسی را مطرح می کنند و برخی 
اصلاحاتی را در نظر دارند، بودن ایران به شیوه میمون و مبارک 
است. یعنی ایرانی باشد که هم خارج از موقعیت تهدید قرار گیرد 
و هم اینکه با کشورهای دیگر رابطه مناسب داشته باشد و هم 
اینکه از درون مسائل سرزمینی خود را حل کرده و بر پایداری 
خود بیفزاید. از این منظر ایجاد تغییرات سطحی در حال حاضر 
مشکلی را حل نمی کند بلکه تغییرات باید در سطحی صورت گیرد 
که مردم دورنمایی خوب از ایران داشته باشند. گام اول این است 
که در برنامه هفتم توسعه با توسل به قوانین و مقررات آینده ای 
روشن را برای مردم به تصویر بکشیم و اینکه چگونه می خواهیم به 
آن برنامه های دست یابیم. در این صورت مردم راضی خواهند شد 

و از ایجاد تغییرات استقبال هم خواهند کرد. 

مصطفیهاشمیطبا
فعالسیاسی

حشمتا...فلاحتپیشه
عضوسابقکمیسیونتلفیقبرنامهوبودجهمجلس

علی لاریجانی: 

 ساحت فرهنگی 
 را نمی  شود با 
 ساحت امنیتی 
حل کرد 

مقام معظم رهبری: 

 کار بزرگ شهید سلیمانی 
 حفظ، رشد دادن، مجهز کردن 

و احیاء جبهه مقاومت بود 

صفحه 2

آرمان ملی: مقام معظم رهبری در دیدار خانواده و اعضای ستاد 
بزرگداشت ســردار ســلیمانی تاکید کردند که کار بزرگ شهید 
سلیمانی حفظ، رشــد دادن، مجهز کردن و احیاء جبهه مقاومت 

بود.  حضرت آیت ا... خامنه ای ...

     عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«:     زهرا نژادبهرام در گفت وگو با »آرمان ملی«:   

  زلزله، فرونشست و سیلاب 
تهران را تهدید می کند 

 توافق هسته ای هنوز هم 
برای بایدن دستاورد است

    گاز متان در جنوب شهر تهران وجود دارد   

 

صفحات 6و7


